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Mødereferat: LUU Stenhugger 
 
 

Dato 21. august 2024 Tid: 09:00 – 13:00 

Sted Learnmark Tech, Vejlevej 150, 8700 Horsens – Lokale 230 

Mødeleder Henrik Vang Olsen 

Deltagere Henrik Vang Olsen, Peter Michael Jensen, Per Bonne, Kim Aagaard, Anders Graabach 

Møllgaard, Kenn Dyrbye, Gert Skov Rasmussen, Bjørk Fredslund Andersen 

Afbud Kasper Buhl, Thomas Johansson, Christian Staffeldt, Anders Schannong, Peter Hjortdal 

Andersen 

Referent Carina Würtz Rolskov 

Dagsorden 

1. Nye fag i bekendtgørelsen (Teknologi, bæredygtighed og energiforståelse og bæredygtig 

stenhugningsteknik) v/ Bjørk Fredslund Andersen  
 
2. Godkendelse af referat  
 
3. Ufaglært til faglært  
 
4. Efteruddannelse  

- materiale til virksomheder om eksisterende udbud  
 
5. Fælles AUB projekt  
 

6. Trepartsaftalen  
- evaluering  

- budget og regnskab  
 
7. Beskrivelse af uddannelsen  
 
8. Debat om montering og forankring  
- opprioritere undervisning  
- evt ændringsforslag til bekendtgørelse  

 
9. Tegneundervisning  
- SolidWorks istedet for Auto-cad  
 
10. Cykler til stenhugger afdeling  
- bevilling fra stenhugger lauget  
 

11. Vejledning til svendeprøve 

- tegninger af sandsten  
 
12. Markedsføring  
 
13. Stenteknikker  

 
14. Nyt fra faget  
- Per Bonne afløser Keld Skovly som har forladt branchen  
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15. Nyt fra skolen 
 
 
Ad 1) 
Bjørk Fredslund Andersen, projektudvikler ved Videncenter for håndværk og bæredygtighed, har fået en 
opgave fra Byggeriets Uddannelser til udvikle nyt materiale til de nye bekendtgørelsesmål omkring 

bæredygtighed.  
Der er bevilliget 50 timer til at udvikle materiale til et EUD-forløb ”bæredygtig stenhugger” (1 uges 
varighed) med fire kompetencemål 

• Lærlinge kan vælge hensigtsmæssige arbejdsmetoder, som er bæredygtige 
• Lærlingen kan anvende traditionelle bæredygtige huggemetoder 
• Lærlingen kan anvende håndværktøj til løsning af arbejdsopgaver 

• Lærlingen kan udnytte og omhugge genbrugssten 

 
De fire kompetencemål kan ses i uddannelsesordningen – link: https://hentdata.stil.dk/uddannelser. Søg 
under ’Stenhugger og stentekniker’ og læs om fag 22328 (Bæredygtig stenhugger). 
 

Tanken er, at det skal være et praksisnært forløb i værkstedet. Der bliver udviklet fire temaer: et tema til 
hvert kompetencemål. Alt undervisningsmateriale bliver tilgængeligt på Praxis. 

 
Der er derudover omkring 120 timer til at udvikle et AMU-kursus, som understøtter forløbet ”bæredygtigt 
stenhugger”.  
 
Udvalget er meget positive overfor tiltaget. Der var dog bekymring for rekruttering til AMU-kurset, da det 
har vist sig at være meget svært at få stablet efteruddannelseskurser på benene i branchen.  
 

Har udvalget input til forløbene, skal de sendes til Bjørk Fredslund Andersen hurtigst muligt. Opgaven 
afsluttes af Bjørk i slut september/start oktober.  
Det endelige materiale sendes til godkendelse hos Henrik Vang Olsen.  
 
Udvalget foreslog Bjørk at kontakte følgende virksomheder i forbindelse med udvikling af materiale:  
Tanja hos Gudnason, Filip Møller, Ole Grage, Møllers Granit, Raadvad Stenhuggeri (sandsten). 
Der var desuden forslag om besøg på Bornholm, hvor der også er mulighed for at se et brud. 

Kontaktpersonen er i dette tilfælde Torben Enø Rasmussen.  

 
 
Ad 2) 
Referat godkendt uden bemærkninger. Opfølgningen på referatet sker under punkterne på dagsordenen.  
 

Ad 3) 
Kasper Buhl var fraværende til dagens møde, hvorfor han har fremsendt følgende status på projektet: 
 
De små fag; herunder stenteknikker for stadig lidt fokus, dog er de kategoriseret i nederste bunke over 
uddannelser (dette i forhold til elevoptag, antal skoler, antal ansatte i virksomheder, og andre 
måleparameter)  
Herunder findes også uddannelserne; stukkatør, betonmager, ALU-bygger.  

 
Det er besluttet at der skal være generel fokus på disse uddannelser. Dvs. at der puljes fælles 
information til de forskellige brancher, herunder fælles kampagner, materialer på sociale medier og 
generel info fra byggeriets uddannelser.  
I forhold til materiale, er der lavet en info film om vejen fra ufaglært til faglært, det forventes at den 

lanceres i løbet af kort tid. Derudover arbejdes der på at få lavet mere info om vejen til faglært og få den 
delt på sociale medier.  

  
Ydermere skal jeg kører fokus på Midtjylland de næste par måneder, og her vil jeg se om jeg ikke kan få 
presset et par besøg ind hos relevante virksomheder, i forhold til enten fuld uddannelse alternativt kurser 
der kan kickstarte et uddannelsesønske hos eleven.  
  
Jeg modtager gerne henvisninger til relevante virksomheder du/I mener kunne være relevant at tage fat 

i, i det midtjyske. 

https://hentdata.stil.dk/uddannelser
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Udvalget foreslår at kontakte Møllers Granit i Hovedgård, Billeschou i Vejle og Esbjerg eller Geisler på 
Mors.  
 
Ad 4) 
Ved sidste møde blev der efterlyst materiale til virksomhederne. Peter Hjortdal Andersen følger op på 
dette sammen med Peter Michael Jensen, som aftalt på sidste møde.  

 
Ad 5) 
Stenhugger er en del af det fælles AUB-projekt med murerne.  
AUB-projektet er for de sidste 20 procent af grundforløbet, som ikke har en underskrevet 
uddannelsesaftale. Der er en ordinær elev på grundforløb 2. 
Der er 100 stenhuggervirksomheder på lærepladsen.dk, som ikke er godkendt til lærlinge. 

Udvalget ønsker ikke at der skal iværksættes en indsats overfor disse virksomheder pt., da der ikke er 
lærlinge til dem.   
 
Ad 6) 
Trepartsprojektet afsluttes 31.08.2024. 

Der skal sendes penge retur, hvilket var forventeligt, da pengene er øremærket til specifikke aktiviteter, 
som ikke er gennemført.  

Projektet har på trods været rigtig godt og resultatgivende. To elever er blevet hjulpet med flyttehjælp i 
projektperioden, hvilket er mange uddannelsesaftaler i den lille branche. Der har desuden været besøgt 
andre erhvervsskoler. Der er stor tilfredshed med resultatet af projektet.  
 
Udvalget ønsker at lave en ny trepartsansøgning, når der åbnes op herfor igen.  
Henrik Vang Olsen og Anders Graabach Møllgaard taler sammen om en ansøgning.  
 

Ad 7) 
Teksten på uddannelsen skal tilpasses, således der bliver gjort opmærksom på, at det kræver man er 
grafisk mobil, når man starter på stenhuggeruddannelsen.  
”Er parat til at flytte landsdel for at få en læreplads” skal tilføjes i beskrivelserne af uddannelsen – men 
ikke som den første del af teksten.  
Anders Graabach Møllgaard undersøger muligheden for at opdatere skolens hjemmeside med et 

landsdelskort eller linke til kortet på lærepladsen.dk og Uddannelsesguiden i faktaboksen under 
uddannelsen.  

 
Ad 8) 
Peter Michael Jensen redegjorde for, at montering og forankring fylder mere og mere i branchen. 
Kenn Dyrbye oplyste at faget er der i forvejen. Faget fylder halvanden uge af uddannelsen. Udfordringen 
er at komme dybere ind i emnerne.  

Peter Michael Jensen efterlyste mere fokus på: arbejde på byggeplads, anhugning, forankring, 
fugematerialer, mørteltyper, limprodukter, svære/tunge løft, nivellering/koter o.lign.  
Peter Michael Jensen mener emnet skal fylde ca. tre uger og ikke kun halvanden uge. Er der mulighed for 
at rykke rundt på emner i undervisningen eller skal der søges om ændringer til bekendtgørelsen? 
Kenn Dyrbye oplyste, at anhugning er et valgfag på 1. hovedforløb.   
 
Per Bonne foreslog at få kendskab til emnerne på grundforløbet, som suppleres med et AMU-kursus.  

 
Peter Michael Jensen og Kenn Dyrbye går i dialog om mulighederne for at klæde lærlingene bedre på 
under den nuværende bekendtgørelse. 
Udvalget kigger på bekendtgørelsen, så der er mulighed for at indsende ændringer, når der bliver åbnet 
for det.  
 

Ad 9) 
Henrik Vang Olsen har erfaret, at flere stenhuggerier bruger andre tegneprogrammer end AutoCad.  
Kenn Dyrbye redegjorde for, at bekendtgørelsen siger der skal undervises i AutoCad. Peter Michael 
Jensen opfordrede til at ændre dette ved næstkommende mulighed.  
Udfordringen er at stenhuggerfirmaerne ikke bruger samme tegneprogram, så det er svært hvilket 
program, der skal vælges.  
Anders Graabach Møllgaard opfordrede til at kontakte virksomhederne for at lave en undersøgelse blandt 

de godkendte virksomheder, så skolen kunne få kendskab til hvilket program, der bruges mest. Peter 
Michael Jensen spørger i Stenhuggerlauget.  



 
 

 

Side 4 af 4 
 
 

 
Ad 10) 
Stenhuggerlauget har bevilliget penge til cykler til stenhugger/stenteknikerlærlinge, som bor på 
skolehjemmet.  
Anders Graabach Møllgaard oplyste, at Learnmark ikke ønsker at have ansvaret for cyklerne, 
reklamationer, service mv.  

Peter Michael Jensen oplyste, at Stenhuggerlauget indkøber cyklerne og sætter dem på skolehjemmet, 
uden skolen er indblandet i driften af dem.  
Anders Graabach Mølgaard vil gerne undersøge ved Horsens Kommune, om der er mulighed for at få 
bycykler.  
 
Ad 11) 

Kenn Dyrbye oplyste at granitopgaven er færdig. 
Sandstensopgaven blev drøftet. Kenn Dyrbye tegner opgaven færdig.  
 
Ad 12) 
Learnmark har lagt små videoklip op på de sociale medier. Anders Graabach Møllgaard undersøger 

hvordan eksponeringen har været. Anders Graabach Møllgaard undersøger desuden muligheden for at 
eksponere videoerne igen.  

Stenhuggerlauget har også eksponeret filmen.  
 
Ad 13) 
Intet til stentekniker.  
 
Ad 14) 
Per Bonne er tiltrådt i udvalgt, da Keld Skovly Jensen har forladt branchen, og dermed ikke længere kan 

være en del af udvalget.  
 
Bent (Bimmer) er ny suppleant. 
 
Henrik Vang Olsen oplyste, at en lærling har henvendt sig omkring den elektroniske udgave af logbogen, 
da emnerne i den elektroniske logbog er for brede. Henrik Vang Olsen bakkede op om denne betragtning. 

Henrik Vang Olsen tager det med til FU og kigger på om de 14 punkter skal udvides til 18-20 punkter.  
 

Peter Michael Jensen efterlyste oversigt over igangværende lærlinge. Anders Graabach Møllgaard 
oversigtsskema sendes med referatet.  
Fremadrettet bliver det også en del af dagsordenen: Elevstatus. 
 
Ad 15) 

Anders Graabach Møllgaard orienterede om at Learnmark har foretaget evalueringer blandt alle LUU’er på 
Learnmark. Resultaterne er blevet færdige og er sendt til formand og næstformand. Anders Graabach 
Møllgaard følger op med formandskabet, hvilke tiltag der skal tages i forhold resultaterne af 
evalueringerne.  


